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PŘISTĚHOVALI SE

Radka Hejhalová           čp. 1

ODSTĚHOVALI SE

Jakub Lajner  čp. 49

OPUSTILI NÁS

Josef Vlastník  čp. 128
Jaroslav Šmahel čp. 149

NARODILI SE

    

POZVÁNKA 
N A  A K C E
6. 10.   Drakiáda 
8. 10.   Večer sokolských světel
12. 10.  Vinobraní
2. 11.  JG Dix 20 let hudby
3. 11.   Uspávání broučků
23. 11.  Ochutnávka vína
30. 11.  Rozsvěcení vánočního stromu
7. 12.   Mikulášská procházka
22. 12.  Divadélko
28. 12. Turnaj ve stolním tenise
11. 1.  Myslivecký ples
 



Z OBECNÍHO ÚŘADU

USNESENÍ Č. 4 Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ 
OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA KONANÉHO
DNE  19. 8. 2024  

1. Obecní zastupitelstvo schvaluje kontrolu usne-
sení z jednání zastupitelstva ze dne 25.4.2024.

2. Obecní zastupitelstvo bere na vědomí zprávu 
o činnosti rady za uplynulé období.

3. Obecní zastupitelstvo schvaluje darovací smlou-
vu na nově vzniklý pozemek p.č. 551/14 v k.ú. 
Kostěnice.
 
4. Obecní zastupitelstvo schvaluje rekonstrukci 
hřiště na pozemku p.č. 519/7 v k.ú. Kostěnice 
a v případě udělení dotace pro TJ SOKOL Kostěni-
ce na rekonstrukci tohoto hřiště od Národní spor-
tovní agentury finanční příspěvek na dofinancová-
ní této akce.
Zároveň schvaluje poskytnutí bezúročné půjčky 
pro TJ SOKOL Kostěnice na předfinancování této 
akce ve výši přidělené dotace.

5. Obecní zastupitelstvo schvaluje úpravu rozpoč-
tu č. 4.

6. Obecní zastupitelstvo bere na vědomí výsledek 
kontroly Státního fondu životního prostředí ČR.

7.   Obecní zastupitelstvo bere na vědomí zprávu 
o probíhajících stavbách.
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Vážení dobrovolní hasiči a další dobrovolníci 
z Kostěnic, 
 
rád bych Vám jménem celé obce vyjádřil upřím-
né poděkování za Vaši obětavou a okamžitou 
pomoc při povodních, které postihly naši repub-
liku. Vaše nasazení při pytlování písku a čerpání 
vody v Hrochově Týnci, kde jste tři dny neúnavně 
pomáhali, bylo neocenitelné. 

Díky Vašemu odhodlání a nasazení se podařilo 
zmírnit následky povodní a pomoci těm, kteří to 
nejvíce potřebovali.Vaše práce je pro nás všech-
ny inspirací a důkazem skutečné solidarity. Jsme 
nesmírně vděční za Vaši nezištnou pomoc.

 
starosta obce Kostěnice

GRATULUJUME 
K VÝZNAMNÉMU ŽIVOTNÍMU JUBILEU

ŘÍJEN

Kubíková Jaroslava
Marek Jiří
Venclová Julie

LISTOPAD

Kašpar Josef

PROSINEC

Záleský Václav

                                          
OBEC NABÍZÍ OBČANŮM MOŽNOST  
ZAPŮJČENÍ ŠTĚPKOVAČE.

Rádi bychom naše občany upozornili na možnost 
zapůjčení štěpkovače dřeva. Půjčení je možné po 
předchozí domluvě na obecním úřadě se staros-
tou, který pomůže také s vysvětlením obsluhy stro-
je.

Obec Kostěnice
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KOSTĚNICKÝ TÁBOR 2024

Jako tábornice, která má ráda všechny druhy táborů, 
se na tenhle tábor vždy těším nejvíce. Letos se konal 
od 22. do 27. 7. opět na základně Huckrom na Vyso-
čině. Tento tábor absolvuji už popáté a ještě nikdy mě 
neomrzel. Nejvíc mě baví, že si zde nejen zasportuji, 
ale i se něco přiučím. Vždy je zde dobrá parta a skvělí 
vedoucí a instruktoři. Taky mě baví, že jsou zde hry 
originální a kreativní a máme vždy nabitý program. 
Nejvíc se vždy těším na hry jako jsou fáborkovaná, 
vlajkovaná a noční hry.
Můj největší zážitek z letošního tábora byla vlajkova-
ná. I když hra byla ze začátku trochu nejasná a vlaj-
ky se často dostávaly do kruhu červených. Vedoucí 
chtěli trochu zamíchat bodováním, a tak nám na konci 
přinesli tři vlajky do našeho kruhu. Čtvrtou vlajku na-

víc našla naše nejmladší členka týmu, což bylo super 
a všichni jsme měli radost z výhry.
Mimo večerních her je skvělá aktivita na konci tábo-
ra tvoření scének a následný táborák, kde zpíváme 
všechny táborové písničky. Skoro každý den chodíme 
do řeky v našem tábořišti, takže se i ochladíme. Taky 
se těším na lidi, s kterými se mimo tábor nevídám, ale 
vždy si na táboře povídáme. Letošní tábor byl na téma 
„NOC V MUZEU“ a scénky, které k tomuto tématu byly 
vytvořeny, byly skvělé a do děje skvěle pasovaly i hry. 
Moje oblíbená hra, kterou jsme poprvé vyzkoušeli až 
na tomto táboře, byla rozesmívaná. V noci jsme se 
nemuseli bát, protože každý den nás hlídala parta hlí-
dačů z různých oddílů. Už teď se těším na nové hry, 
téma, scénky, ale hlavně na skvělou partu a vedoucí.

Anežka Lohynská
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MLADÍ HASIČI KOSTĚNICE
 
Táboření v Božejově (u Pelhřimova)

Poprvé jsme v Božejově tábořili v roce 2013. V době co-
vidu jsme ho jednou vynechali, jinak je to naše pravidel-
ná prázdninová destinace už deset let. Za tu dobu jsme si 
s místním SDH Božejov navázali přátelské vztahy, a díky nim 
a podpoře obce Božejov máme skvělé zázemí. Už druhý rok 
se k nám na táboření přidávají i božejovské děti z mladých 
hasičů. Letos bylo celkem 45 dětí. Tématem bylo ovládnutí 
přírodních živlů – hasiči si musí umět poradit s ohněm, vo-
dou, větrem i zemí. Každý den byl věnován jednomu živlu 
a týmy získávaly kouzelnou vodu, kterou plnily nádobu. Ta 
jim nakonec vydala zaklínadlo, které přivolalo vládce živlů, 
a ten týmům věnoval část mapy, kde byl ukrytý poklad. Po-
slední den týmy složily mapu dohromady a našly odměnu 
za celotýdenní snažení.

Zvládli jsme si posílit svaly v lanovém parku na Křemešníku, 
potrénovat hasičské disciplíny, sbírali jsme hasičské odbor-
nosti – hasičské odznáčky, kterými jsme si všichni vyzdobili 
nazouváky. Dospěláci si zaběhli místní útok zvaný Hrbáč, 
nechyběl tajný výsadek, při kterém každý tým hledal daný 
rybník a se vzorkem vody se musel vrátit. Braňák si nejprve 
zaběhly děti a pak ho zorganizovali pro dospělé, kterých se 
zúčastnili i někteří božejovští dospěláci. Společně jsme pak 
měli večerní grilovačku s diskotékou u táboráku.



Při návratu domů vždy absolvujeme nějaký zajímavý výlet. 
Letos jsme navštívili Barevnou fontánu v Jindřichově Hradci 
a Obludiště v Dolní Pěné. O plná bříška se nám, jako vždy, 
vzorně staral Vláďa Pátek a všichni jsme si táboření užili. Už 
se těšíme na další rok.

Začátkem září se rozběhly první tréninky. Chystáme se na 
podzimní závody. V Čeperce nám je z důvodu povodní 
zrušili, ale další nás ještě čekají – především tři branné zá-
vody, TFA a Superpohár hejtmana. Přivítali jsme mezi námi 
i nové zájemce o kroužek. Pokud by se ještě někdo chtěl 
přidat, může dorazit na jakýkoliv páteční trénink. V říjnu 
stihneme uklidit obec a pak se přesuneme do KD.

Jana Š.
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MŠ KOSTĚNICE

V závěru května jsme přivítali naši vílu Srdíčkovou s pohád-
kou O velikém šnekovi.
V červnu jsme měli spoustu práce. Užili jsme si projektový 
den pod vedením pana Tichého – Zábavné učení, při kte-
rém jsme si mohli vyzkoušet řadu pomůcek, her a stavebnic.

Jízda splašených strojů vyjela v půli června a všechny stroje 
se podařilo zkrotit – i když některé byly celkem oříšek.
Školní rok jsme ukončili s projektem Vesmír. V rámci projek-
tu jsme navštívili hvězdárnu v Hradci Králové.

Z projektu vyplynul i program na závěrečnou slavnost, na 
které jsme se rozloučili s předškoláky, kteří naši školku opou-
štějí. Přejeme vám hodně štěstí, Eliško, Matěji, Rebeko, Ma-
rianko, Sonio, Románku, Filípku, Eliško a Barunko.
V průběhu léta v mateřské škole proběhla oprava plotu na 
školní zahradě, vyrovnání nerovností chodníků, oprava za-
hradního domečku pro děti a ozdoba dveří dětskými motivy, 
které si děti samy vybraly.

Mgr. Ivana Plecháčková
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VYSVĚTLENÍ K AKTUÁLNÍMU 
VÝVOJI V TŘÍDĚNÍ ODPADŮ

V souvislosti s procesy recyklace odpadu upravují fir-
my požadavky na kvalitní třídění odpadu při prvotním 
sběru a následném odebírání od naší obce. Kombinací 
pytlového sběru a zprovozněním sběrného dvoru (tedy 
častějšího sběru kontejnerového) se snažíme, aby toto 
bylo zajištěno a díky efektivnímu třídění co nejlépe 
fungoval nastavený systém : efektivní třídění – nízké 
náklady pro obec – udržitelné poplatky pro občany. 
Současně obec hledá další partnery z řad firem zabý-
vajících se touto problematikou a reaguje na poptávku. 
Zároveň potřebuje podporu od každé domácnosti, jež 
odpad vytváří. Proto bylo v poslední době rozesláno 
a zveřejněno několik informací a výzev k odpovědné-
mu třídění odpadu. Děkujeme za spolupráci, aktivní 
přístup každého jednotlivce a společně pokračujeme 
v řešení problematiky odpadového hospodářství.

SBĚRNÝ DVŮR KOSTĚNICE

ODPAD

BIO větve, roští

STAVEBNÍ SUŤ

čistý stavební materiál 
v menším množství, např. cihly, 
omítka, beton (očištěný, bez dalších 
příměsí a nečistot)*

eternit, 
polystyren

STARÉ ŽELEZO

STARÝ TEXTIL

ŽÁROVKY, ZÁŘIVKY

SMĚSNÝ ODPAD domovní odpad, který nelze pro 
jeho objemnost uložit do popelnice

ZBYTKY DŘEVĚNÉHO 
NÁBYTKU

ELEKTROODPAD
vyřazené pračky, lednice, sušičky, 
přehrávače, žehličky, konvice, el. 
hračky atd. = vše s kabelem

NEBEZPEČNÝ ODPAD 
např. akumulátory, 
plechovky 
od barev a chemikálií

eternit, 
polystyren, léky, 
rtuťové 
teploměry

     * V případě většího množství např. při rekonstrukci bytů nebo střech 
     po domluvě na OÚ

SBĚRNÝ DVŮR KOSTĚNICE

AKTUÁLNÍ PROVOZ
1X ZA MĚSÍC, A TO KAŽDOU DRUHOU 

SOBOTU V MĚSÍCI V ČASE 
OD 9:00 DO 11:00 HODIN

Každý návštěvník se prokáže dokladem 
o trvalém pobytu nebo dokladem o za-
placení poplatků za odpady. Ve sběr-
ném dvoře jsou k dispozici kontejnery 
a prostor na odpad uvedený v tabulce. 

TAKHLE ROZHODNĚ NE:
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DO SMĚSNÝCH PLASTŮ NA TŘÍDIČKU 
NEBO NA PALIVO

PATŘÍ NEPATŘÍ

Igelity, sáčky, tašky, folie 
(LDPE) Linoleum, PVC*

Další plastové obaly 
(PS polystyren, EPE 

pěny mirelon)
Plechovky od nápojů*

Sešlápnuté PET lahve Pryžové výrobky*

Nápojový karton Molitan*

Kelímky Znečištěné obaly*

Obaly od drogerie
Obaly 

od nebezpečných 
látek*

CD, DVD obaly Kabely a drátky*

Strečové folie Elektrozařízení*

Alobal

Kýble, novodurové 
trubky, kanalizační 

trubky s obsahem PVC, 
zahradní hadice*

Hliníková víčka od 
jogurtů

Zahradní nábytek, 
velkoobjemové věci, 

dřevo, textil*

     * Výše uvedené patří do velkoobjemového odpadu 
     na sběrný dvůr

JAK SPRÁVNĚ TŘÍDIT PLASTY V NAŠÍ OBCI TOP 10: POPELNICOVÉ DESATERO, 
KTERÉ UŠETŘÍ MÍSTO I PENÍZE

1. Nikdy nevhazujte do popelnice nebezpečné od-
pady nebo látky. Ohrožují zdraví a životní prostředí.

2. Nikdy nevhazujte horký popel. Hrozí nebezpečí 
vznícení.

3. Nikdy nevhazujte stavební odpady.

4. Objemné odpady odevzdejte ve sběrném dvoře 
Kostěnice.

5. Nepříjemnému zápachu se vyhnete tak, že vyha-
zujte odpad v dobře uzavřených sáčcích.

6. Neznámé, neidentifikovatelné látky (pokud mož-
no s obalem) odevzdejte na sběrném dvoře.

7. Popel z dřevěného uhlí můžete dát na kompost.

8. Použité hygienické pomůcky (kartáčky, zubní nit, 
žínky, tampóny apod.) do popelnice patří.

9. Do popelnice patří také psí trus (od býložravců 
možno dát na kompost), silně
mastné a znečištěné obaly (mastný pečicí papír 
apod.), sáčky z vysavačů, roztrhané, silně
znečištěné textilie a obuv, zbytky kostí a masa, ple-
ny, smetí, CD...

10. Do popelnice nepatří:

DO ČERNÉ POPELNICE NEPATŘÍ

Plast
Nápojový karton

Papír
Sklo

Drobné kovy
Plechovky

Elektrospotřebiče
Stavební suť

Jedlý olej
Tráva, listí, větve (BIO odpad)

Pneumatiky
Baterie a akumulátory

Zářivky a výbojky
Staré léky, rtuťové teploměry

OBEC KOSTĚNICE NABÍZÍ ZDARMA PAPÍROVÉ KRABIČKY 
NA POUŽITÉ BATERIE. VYZVEDNOUT SI JE MŮŽETE PŘÍMO 
NA OBECNÍM ÚŘADĚ NEBO V COOPU. 
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MODRÉ KONTEJNERY

SBĚR PAPÍRU

VHAZUJTE NEVHAZUJTE

noviny, časopisy, 
kancelářský 
papír, reklamní 
letáky, knihy, 
sešity, krabice, 
lepenka, kartón, 
papírové obaly 
(např. sáčky)

mokrý, mastný 
nebo jinak 
znečištěný 
papír, uhlový 
a voskovaný 
papír, použité 
plenky 
a hygienické 
potřeby

Minimalizujte objem odpadů.
Složte nebo trhejte papírové krabice!

ŽLUTÉ KONTEJNERY

SBĚR PLASTU A NÁPOJOVÝCH KARTONŮ

VHAZUJTE NEVHAZUJTE

PET láhve od 
nápojů (neza-
pomeňte je 
sešlápnout!), 
kelímky, sáčky, 
fólie, výrobky 
a obaly z plastů, 
polystyrén, 
nápojové kartony

novodurové 
trubky, obaly od 
nebezpečných 
látek (motorové 
oleje, chemi-
kálie, barvy 
apod.)

Minimalizujte objem odpadů.
Sešlápněte PET láhve a kelímky. 
Nebude se tak převážet vzduch 

za naše peníze!!!

ZELENÉ KONTEJNERY

SBĚR SKLA

VHAZUJTE NEVHAZUJTE

láhve od nápojů, 
skleněnénádoby, 
skleněné střepy 
– tabulové sklo

keramiku, 
porcelán, 
autosklo, 
drátěné sklo 
a zrcadla

Zdroj: ekokom.cz

OPAKOVÁNÍ MATKA TŘÍDĚNÍ  ANEB O TŘÍDĚNÍ JEŠTĚ JEDNOU, JEN TROCHU JINAK

CHCETE VĚDĚT VÍC? MÍT ODPADY POD KONTROLOU 
TAKÉ ONLINE?

DOPORUČUJEME:
www.kamvyhodit.cz

DĚKUJEME, ŽE TŘÍDÍTE ODPAD SPRÁVNĚ!         Obec Kostěnice

Appku KAM TŘÍDIT :

Jsou věci, u kterých si nemusíte být jistí, kam vlastně patří. Tady je máme přehledně!

Proložky od vajíček – byť jsou papírové, jsou již nerecyklovatelné, mohou tedy skončit v kompostéru!
Papírové kapesníčky (nevlhčené!) – opět mohou skončit v kompostéru (přiměřené množství).
Pečicí papír (nemastný) – další věc, která se jeví býti papírem, nicméně lze pohodlně zkompostovat.
Čajové sáčky, kávový lógr – do kompostu! Papírový obal se rozloží.
Účtenky – jsou vyrobeny z termopapíru, tudíž nemohou končit v pytli / kontejneru s papírem, ale v popelnici na směsný odpad.
Obaly od chipsů apod. – zvenčí plastové, zevnitř vypadají jako hliník. Tento typ obalů je celý plastový a patří tedy do pytle nebo kon-
tejneru s plastem.
Pneumatiky – nepatří do lesa ani do směsného odpadu. Využijte sběrný dvůr. 
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RYBÁŘSKÉ ZÁVODY

Poslední prázdninovou sobotu se na 
obecním dolním rybníce uskutečnily 
tradiční rybářské závody dětí. Objed-
nané počasí i připravené občerstvení 
dávalo tušit, že účast bude parádní. 
To se potvrdilo příjezdem prvních ry-
bářů ještě před oficiálním zahájením. 
Celkem se sešlo 15 rybářek a rybářů. 
Mezi úlovky karasů a bělic se podaři-
lo zdolat i 3 kapry, kteří hráli důležitou 
roli v celkových výsledcích. Celou akci 
jsme zakončili vyhlášením vítězů, kdy 
díky podpoře Obecního úřadu Kostě-
nice a T. J. Sokolu Kostěnice si každý 
účastník odnesl jak rybářskou cenu, tak 
nějakou dobrotu. Všem zúčastněným 
děkujeme. Petrův zdar a za rok na vi-
děnou.

Marek Bouška

NOHEJBALOVÝ TURNAJ

V sobotu 7. 9. se konal tradiční Posví-
censký turnaj v nohejbale. Letošní účast 
byla vydařená, zúčastnilo se 21 hráčů, 
kteří byli rozlosováni do sedmi týmů 
a hrálo se systémem „každý s každým“. 
Poté následovalo semifinále a finále tur-
naje. Letošní vítěznou trojicí jsou Petr 
Zahrádko, Libor Svoboda a Roman Lu-
poměský. Gratulace patří všem, kteří to 
ve zdraví zvládli odehrát. Všem účastní-
kům děkujeme a těšíme se zase za rok!

V. Englich
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ZDRAVÍME SOKOLY, SOKOLÍKY
A PŘÁTELE POHYBU!

Prázdniny plné zážitků a slunce jsou za námi a my 
opět začínáme.
Těšíme se na vás od 30. 9. 2024 na další ročník v po-
hybu, tanci a tvoření. Naši cvičitelé jsou již nyní při-
praveni, jejich řady posílily nové tváře. Věříme, že si 
letos vybere opravdu každý – kdo nerad běhá, může 
vyrábět nebo objevit herecký talent.

Jsme velmi rádi, že den otevřených dveří navštívili 
noví zájemci o cvičení, a naše řady se tím rozrostou.
Vítáme naše současné i nové cvičence! Rozvrh jed-
notlivých hodin je připraven, stačí už jen přijít na prv-
ní hodinu!
Sportu zdar!

Ivana Molková
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Léto se s námi nechce rozloučit, a pak stačí jeden den, 
aby se podzim ukázal v plné „kráse“ – déšť, vítr, ranní 
mlhy, nevlídno. Hlavně ať stihneme před zimou uklidit vše 
na zahradě, meteorologové nás straší rychlým nástupem 
zimy. Teď už se nebudeme potit z letního vedra, ale z té 
namáhavé a fofr práce na záhonech – je toho tolik, co 
musíme stihnout!
Ale po té dřině se stejně nejvíc těším, až si zabalená do 
deky sednu na lavičku a budu koukat na obří oranžovou 
dýni, která nám vyrostla. S radostí budu zalévat vřesy v kvě-
tináči a těšit se z té spousty barev. A jak se setmí, zapálím 
podzimní svícny.

ČAS DÝNÍ JE TU

POSTŘEHY OD VYVÝŠENÉHO ZÁHONKU

Co se mi neosvědčilo ve vyvýšeném záhonu, jsou vol-
ně zasazené jahody – příště určitě použiji netkanou textilii. 
Objevily se mi tam totiž obří shluky mnohonožek. Všechny 
jahody, které ležely na půdě, provrtaly. Mnohonožky žijí 
ve vlhkých půdách, rozkládají rostlinné zbytky a pod ja-
hodami, případně i v nich, se ukrývají před sluníčkem. 
Řeknu vám, není na ně hezký pohled. Jsou sice užitečné 
pro půdu, ale v jahodách mi vadí.

Letos ještě na konci září nebo začátkem října určitě vyseju 
mrkev a petržel a zasázím cibulku – osvědčilo se mi to už 
loni. Na jaře všechno krásně vzešlo a sklízela jsem dříve. 
Také nezapomenu s prvními mrazy zasázet česnek, a pak 
už budu jen a jen odpočívat!

PRO MLSOUNY

Podzimní plískanice lépe zvládneme s plnými žaludky, 
a protože se letos urodilo spoustu hrušek, mám pro vás 
dva recepty.

Kořeněný hruškový koláč
2-3 hrušky,
180 g hladké mouky, 
110 g másla, 
180 g cukru, 
120 ml řeckého jogurtu, 
3 vejce, 
najemno strouhaný zázvor (3 lžíce), 
¾ lžičky kardamomu, 
½ lžičky skořice, 
kůra z 1 limety, 
1 lžička prášku do pečiva, 
špetka soli, 
máslo a hrubá mouka na vymazání formy (ev. pečicí 
papír). 

Máslo nejdříve vyšleháme s cukrem do pěny, postupně 
zašleháme vejce, koření, kůru, prášek do pečiva a vmí-
cháme jogurt a mouku. Těsto vlijeme do formy a pokla-
deme hruškami. Pečeme v předehřáté troubě na 180 °C 
cca 40–45 min. Před podáváním pocukrujeme.

Husa na hruškách
husa 
5-6 hrušek, 
cibule, 
badyán, 
sůl, 
kmín
 
Husu pořádně osolíme, trochu okmínujeme, nacpeme 
hruškami a cibulí, přidáme 2 badyány. Zbylé hrušky, 
rozkrojené, dáme na pekáč vedle husy. Trochu podli-
jeme. Pečeme přes noc prsy dolů na 90 °C zakryté. Po 
cca 10 hodinách husu odkryjeme, otočíme, teplotu zvý-
šíme na 160/170 °C a dopečeme do křupava (poléváme 
výpekem).

Barevné podzimní dny, plné chutí a vůní, vám přeje Jana Víchová



VZPOMÍNKYROČNÍK XXIII | 3 15

CO  VÍME  O  KOSTĚNICÍCH III. ČÁST

Vážení a milí čtenáři Kostěnických novin, pokračuji v sérii 
článků o Kostěnicích a pomístních názvech částí této obce. 
Je logické, že tato pomístní jména již mnoha občanům 
Kostěnic (zvláště těm mladším, přistěhovalým apod.) nic 
neříkají. Domnívám se však, že je dobré si je připomínat.
      Pozemkům na levé straně silnice Dvakačovice – Mo-
ravany se říkalo Březinský (V březinách). Pomístní jmé-
no vzniklo kdysi dávno. Tehdy zde byly březové háje. Tak 
v této poloze založila rodina Polákova malý hájek. Na tom-
to místě bývaly studny k napájení koní. Podle zakladatele 
dostal hájek jméno Polákova olšina. Leží v rovině. Jméno 
tohoto hájku bylo dříve všeobecně známo. Dnes už mož-
ná méně.
      Další pomístní jméno dříve používané je V hranicích. 
Pozemky leží za staveními s popisnými čísly 1 a 2 směrem 
k Moravanům. Jméno dostaly podle hraniční cesty, která 
tudy vedla. Sám už si na toto pomístní jméno nevzpomí-
nám.
      Kostěnice leží na hlavní železniční trati Praha – Česká 
Třebová. Pozemky kolem trati dostaly jméno V kopcích. 
Mají (spíše měly) kopcovitý terén. Sousedí s katastrem 
Moravan a osady Moravanský. Jako malý kluk jsem někdy 
sáňkoval z  Hálova kopce. To byl kopec mezi Kostěnicemi 
a Moravanským. Teď už tam není, vše bylo rozoráno, zpla-
nýrováno – holt, kulturní step.
      Na levé straně silnice Dašice – Kostěnice v těsném 
sousedství s dašickým katastrem jsou pozemky, které v 15.
století při zakládání Rybníku Moravanského získala obec 

od Dašic jako náhradu za zmáčené pozemky. Pole takto 
získaná byla rozdělena na dílce a pronajata. Obyvatelstvo 
je znalo pod jménem Dolní obec. Pozemky se začaly vyu-
žívat asi od 18.století. Asi před šedesáti lety tam byly pole 
a louky. Dnes už jen pole.
     Další pomístní jméno je vyjádřeno názvem V konči-
nách. Jsou to pozemky  za železniční tratí ohraničené zle-
va zahradami kostěnických domků a zprava skladovacím 
objektem (dříve Domácí potřeby a Magnet) a silnicí do 
Lhoty Úhřetické.
     Přibližně uprostřed trojúhelníku Kostěnice – Dvakačo-
vice – Lhota Úhřetická je malá osada s několika domky, 
která se jmenuje Háje. Kdysi býval v této části katastru 
dubový a olšový les. Pozemky, které tuto osadu obklopují, 
převzaly její jméno U hájů (Hajský). V poloze U hájů je 
malý, řídký lesík. Podle borovic, které zde byly v malé 
proláklině vysázeny, dostal jméno Borovinka. Borovice 
vysázel na místě bývalého písníku Josef Bořek, bývalý ze-
mědělec, na přelomu 19. a 20. století. To už je hodně 
dávno, že!
      Nalevo od Hájů k hranici dvakačovického katastru jsou 
pole, které mají směrem k vesnici mírný spád. V 18.století 
byl v těchto místech rybník Bělecký. Zanedlouho byl však 
vysušen, ale jméno Bělecko (V běleckách) zůstalo pro 
nově vzniklé pozemky.
    Děkuji všem čtenářům, kteří dočetli tento článek až 
sem! Není to psaní nikterak zábavné a zá se mi, že už 
je to všechno „pravěk“. Ale připomenutí si dřívějších po-
místních názvů a jmen kolem té krásné vesnice, má snad 
i dnes nějaký smysl, že!                                                                                              

Jaroslav Lohynský

KALENDÁŘ SBORU ČCE VE DVAKAČOVICÍCH

Zveme na bohoslužby každou neděli vždy v 9:00.

ŘÍJEN
• 10. 10. v 16:30 – Klub žen. Host: Dr. Iva Sodomková, speci-
ální pedagožka: Život je těžký v každém věku – veselé putování 
po jednotlivých životních etapách se zaměřením na výchovu.
• 13. 10. – Sváteční bohoslužby: Díkčinění s vysluhováním sv. 
Večeře Páně. Po skončení vernisáž obrazů Lydie Šloufové.
• 15. 10. od 17:00 – Pojďme zkusit číst Bibli s Liborem 
Chaloupkou (závěr bádání nad počátkem Bible).
• 24. 10. v 9:00 – Maminky s dětmi.

LISTOPAD
• 14. 11. v 9:00 – Maminky s malými dětmi.
• 23. 11. – (Před)adventní DOBROTRH.
• 24. 11. – Dětské bohoslužby.

PROSINEC
• 1. 12. – První adventní neděle s vysluhováním sv. Večeře Páně.
Večerní koncert První Adventní – části z Rybovy mše, koledy 
a jiné, hudební uskupení kolem Ivety Jinochové, v 16:30.
• 8. 12. – Druhá adventní neděle. Plánovaný večerní koncert Talen-
tů Pardubické konzervatoře. 
• 12. 12. v 9:00 – Maminky s malými dětmi.
• 22. 12. – Čtvrtá adventní neděle, dětské bohoslužby.
Večerní koncert v 16:30: Adventní hudební večer – Daniel Jun 
(klavír) a Jiří Kabát (viola).
• 24. 12. Štědrý večer, 14:30 – Zpívání koled a čtení pro veřejnost 
– Iveta Jinochová a spol.
• 25. 12. – Boží hod vánoční – slavnostní bohoslužby s vysluho-
váním Večeře Páně.
• 26. 12. – Dětská vánoční slavnost.
Novoroční slavnostní bohoslužby!

-l.l.-

Květa,
co napsat o člověku, který byl známý v celé naší malé obci. Byla snad členkou všech organizací v obci 
krom mysliveckého spolku. Celý svůj život pracovala jako zdravotní dětská sestra, a tak znala každého 
z nás i z blízkého okolí. Od dětství se věnovala sportu, nejprve jako cvičenka později jako cvičitelka 

a náčelnice zdejšího spolku Tělovýchovná jednota Sokol Kostěnice. Byla příkladem nám všem svou aktivní 
činností, pokorou a neutuchajícím elánem.

S tichou vzpomínkou kamarádky z TJ

Vzpomínka na paní Květu Kubíkovou



V dnešním vydání zápisů z kroniky se vrátíme o 100 
let zpátky a to do roku 1924. Zopakujeme již jednou 
zveřejněný zápis z obou kostěnických kronik, který po-
zorní čtenáři mohli číst před 13 lety.

Ve starých kronikách se dostáváme k roku, který před 
100 lety podstatně změnil život i v naší obci.

Nejdřív od elektrického osvětlení a motorové síly po-
třebné hlavně v zemědělství až po dnešek, kdy elek-
trická energie je nepostradatelná ve všech oblastech 
života celé společnosti.

Rok 1924

Rok 1924 byl co do povětrnosti rokem posušším, ale 
snad lepším, než předchůdce.

Po dlouhém jednání, rozhodnutím okr. výboru v Ho-
licích a Okresní správy politické v Pardubicích po 
stanovení podmínek zpracovaných starostou obce F. 
Polákem, provedena dne 25. února dražba obecních 
pozemků.

Dražby zúčastnili se občané z Moravanského, Mora-
van a Dvakačovic. Dražba vynesla 38 800 Kč nájem-
ného a padl navždy systém dílců k jednotlivým číslům 
přidělený. Pro obec měla dražba nepopiratelně dobré 
následky a spravila do jisté míry obecní finance, jeli-
kož laciný nájem nekryl obecní výdaje a musel být kryt 
až 500 % přirážkou obecní a školní. Starosta obce Fr. 
Polák zažádav k zemskému výboru o řečníka, svolal 
schůzi obec. zastupitelstva a občanstvo, na které inže-
nýr zemského výboru pan Šťastný přednášel o elektri-
zaci, výhodách, cenách atd.

Dále byli přítomni za okresní správní komisi pan Krou-
žel z Křičeně, ředitel městské elektrárny z Pardubic 
atd.

Po přednášce přikročeno k hlasování. Nejprve otázal 
se starosta obce pánů z občanstva, kdo by si přál elek-
trisaci, což všichni přítomní nadšeně schvalovali. Pak 
přikročeno k hlasování obec. zastupitelstva a až na 
nepatrný protest jednoho člena OZ bylo jednohlasně 
odhlasováno. Přítomný zástupce okresu, maje s sebou 
všechny přílohy o usnesení OZ, nechal to ihned pode-
psati a tím byla věc zpečetěna. V uvážení, že o elek-
trisaci obce jednáno již od roku 1912 a že skorem 
každý rok byl činěn pokus oslovením nějakého elektric-
kého družstva, byl to celkem šťastný tah.

Stavba zadána u zemského výboru elektrárně v Pardu-
bicích a sice za jednotkové ceny, jak je platí zemský 
úřad. Proveden soupis zájemců a celá obec, až snad 
na dva sousedy přistoupila. Obec zaplatila celou elek-

trovodní síť s přípojkami až po počítadlo, takže celý 
náklad obnášel s členským příspěvkem svazu 170 000 
Kč.

Mimo to půjčila obec „Svazu“ obnos 89 000 Kč, tj. 
příspěvek, který na tuto elektrizaci měl dáti elektráren-
ský svaz a který tento obnos zúrokuje.

Jednotlivé instalace prováděla rovněž Elektrárna, až na 
něco málo a stálo to dle počtu světel a dálky motorové 
přípojky až do 2000 Kč. Vezmeme-li v úvahu, že se 
následkem toho řídily nové elektrické motory a jiné 
a s elektrickým pohonem související zařízení, stálo 
u normálního hospodářského objektu od 50 – 100 
korců zelektrizování hospodářství as 8 – 10 tisíc Kč.

Neukázalo se to nic levného, ale velmi výhodného 
v hospodářství, jelikož pohotovost hnací síly nelze 
oceniti.

Změny v držbě

Domek čp. 29 přešel prodejem rodinou Daškovou do 
rukou bratří Alois a Josef Půhonných. Po smrti Jana 
Daška truhláře, přešel domek postupem na syna Fran-
tiška, který přiženiv se do Dvakačovic domek prodal, 
nechav na něm pro matku Majdalenu Daškovou právo 
na byt jako výměnek s 2 korci pole.

Manželé Josef a Kristina Havlíčkovi hostinec čp. 15, 
koupili od Josefa Ed. Hrdličky z Řestok 4 korce lou-
ky vedle silnice k Moravanskému za 5000 Kč jeden 
korec. Louka kdysi patřila k čp. 11, kteréžto číslo bylo 
kolikrát prodáno, leč louku podržel, jakýsi pan Dvořák

z Hrochova Týnce až přešla jakýmsi dědictvím na rod 
Hrdličkův, který ji po dlouhá léta užívání konečně pro-
dal.

Zemřelí:

V lednu 8. zemřel vážený a vždy rozvážný rolník Jan 
Mandys čp. 39. Byl vždy v čele pokroku a mnohá věc 
měla děkovati jemu, že se provedla.

Stál vždy tam, kde bylo potřeba zasáhnouti klidnou 
rozvahou a zejména v roce 1908 svým hlasem přispěl, 
že byla odhlasována regulace potoka a když technická 
kancelář zemědělské rady zde vyměřovala pro zdělání 
projektu, svým poradním hlasem mnoho prosadil. Byl 
dvakráte ženat. Z prvního manželství byly dvě dítky. 
Fratišek a Emilie.
František, pilný a snaživý hoch jest dnes ministerským 
radou na ministerstvu financí, dcera se provdala do 
Mnětic. Z druhého manželství bylo 6 dítek, 3 chlap-
ci a 3 děvčata. Jeden syn padl na vojně, druhý přišel 
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domů, ale s podlomeným zdravím a zemřel.
Čest budiž památce Jana Mandyse.
Statek čp. 10 měla v držení rodina Kučerova. Měli 
jedinou dceru Anežku, kterou provdali za Hynka Je-
řábka, leč do roka zemřel p. Kučera a as za 1 a 1/2 
roku dcera Anežka. Paní Kučerová zůstala se zetěm na 
statku sama. Jak již dříve uvedeno přispěla značným 
obnosem na stavbu kaple a každým rokem tam něco 
pořídila. Před smrtí učinila poslední vůli v níž odkáza-
la 5000 Kč na postavení chudobince v obci, zřídila 
fond na opravu kaple o sumě 500 Kč atd. Byla dobrou 
hospodyní, neboť značně byl zvětšen statek čp. 10 za 
jejího hospodaření. Budiž ji vděčná památka.

Na čp. 50 žil po tři pokolení rod Benešův pokud zná-
mo, nebyl rodem zdravým a zemřelý Jos. Beneš trpěl 
vleklou tuberkulosou a jen dík jeho odměřenému živo-
tu dočkal se 56 let života. Měl jedinou dceru, kterou 
nechal vzdělat a která se na jeho přání stala řádovou 
školskou sestrou. Byl člověkem zbožným.

Sedlák Antonín pocházel z Holic. Přišel do obce, slou-
žil skoro výhradně v rodině Šafaříkově čp. 20 a Tep-
lých čp. 38, vzav si pak neteř Teplého, sl. Morávkovou. 
Koupili si od Fr. Vrátila domek čp. 65. Když byl zřízen 
hřbitov, stal se hrobařem, až došlo i na něho a zemřel.

Špaček Josef narodil se v čp. 1, jako syn váženého 
rolníka Jana Špačka, ale rod Špačků přišel na mizinu 
a statek čp. 1 koupil Josef Fibich z Platěnska. Rodina se 
uchýlila na čp. 31. Špaček chodil po práci, až zemřel.

V roce tomto připadlo výročí 40tiletého trvání sboru 
dobrovolných hasičů v Kostěnicích.

(Rok založení 1884) .

Bylo konáno veřejné cvičení spojené se slavností na 
zahradě pana Hynka Jeřábka čp. 10. Uvítacím řeční-
kem byl starosta obce Fr. Polák, slavnostním řečníkem 
zemský dozorce hasičský pan Valášek. Celou noc, ba 
i časně z rána silně pršelo a nevědělo se má-li se začít 
s přípravami nebo ne. Když se pořadatelé sešli u sta-
rosty obce, doporučil jim dle stoupání tlakoměru slav-
nost připravovati a také o deváté hodině se vyjasnilo 
a bylo krásně.

Sjela se celá řada sborů a deputací a slavnost se krás-
ně vydařila. Bylo to zejména nacvičené žactvo s žeb-
říčky, kteréž cvičení musilo na župním sjezdu hasič-
ském v Heřmanově Městci opakovat a sklidilo velikého 
potlesku a slávy.

Dne 31. července nocoval zde po dva dny, jsa na po-
chodu do Milovic, devátý jezdecký pluk z Vysokého 
Mýta. Škadronu vedl štábní kapitán Jelínek. Vojsko 
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bylo od obyvatelstva srdečně přijato a líbilo se jim 
tu tak, že po návratu z Milovic dne 15. září, kdy jest 
v Kostěnicích posvícení přijel štábní kapitán Jelínek 
s paní a důstojníky své škadrony na posvícení a byli 
hosty rolníka pana Jeřábka a starosty obce Fr. Poláka. 
Zúčastnili se taneční zábavy dlouho do noci.

Následkem suchého počasí rozmohly se polní myši 
tou měrou, že požraly jetele, obilí atd. a způsobily 
mnoho škody.

Ničily se jedy, vylívali to močůvkou, ale bez účinku.

Zápis z druhé kroniky:
Rok 1924

Co do povětrnosti a úrodnosti byl rok tento lepší, než 
jeho předchůdce. 

Po 12 let prosazovaná elektrizace obce, byla tento rok 
uskutečněna. Starosta obce pozvav do schůze OZ zá-
stupce elektrárny z Pardubic, zástupce Okresu a řeč-
níka Ing. (jméno chybí) z Prahy, by obec na svůj účet 
provedla elektrisaci obce. Po jistém váhání některých 
členů OZ a na popud přítomných občanů a to zejmé-
na, kteří byli proti, že nepřišli, odhlasována elektrizace 
obce.

Provedení zadáno zemským úřadem elektrárně v Par-
dubicích za jednotkové ceny tehdy platné. Elekrisace 
tak dlouho pomíjená, stala se rázem jednotnou, až na 
několik čísel.

Elektrická síť s příspěvky na přípojky stála obec as. 
170 000 Kč a občany jejich zařízení dle počtu světel 
atd. od 1000 – 2500 Kč pro jednu usedlost. Když se 
v žních mlátilo elektrikou, teprve poznáno co jest to za 
prospěšnost.

Následkem prodeje a převodu v držbě pozemků 
a převodu usedlostí, bylo několik změn v držbě.

Sbor dobrovolných hasičů v Kostěnicích oslavil tohoto 
roku své 40tileté trvání veřejným cvičením, které se 
provádělo na zahradě u Jeřábků a vydařilo se velice 
pěkně, ač skoro do 10 hod. dopoledne pršelo.

Dne 31. července nocoval zde 9. jezdecký pluk, první 
za trvání republiky a byl přátelsky přijat. Jel z Vysoké-
ho Mýta na cvičení do Milovic. Po ukončeném cvičení 
přijeli důstojníci pluku i s paními do Kostěnic na posví-
cení, které se v obci odbývá v půl měsíce září.

Byli dva, štábní kapitán Jelínek a kapitán Novák a ještě 
dva mladší poručíci.

Květa Urdržalová
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